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Datum commissievergadering 26-10-2020

Onderwerp: 
Voordracht Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen (NIKG) 2020-2023

De commissie adviseert:

Dit onderwerp als bespreekstuk te agenderen voor de Statenvergadering van maandag 9 november 2020.

Uittreksel concept-verslag commissie M&B 26-10-2020

4b. Nota Infrastructurele Kapitaalgoederen 2020-2023 (NIKG)

De heer Koerse (GL) zegt dat GL verheugd is over het feit dat er actief beleid op zwerfvuil in de plannen is 
opgenomen. De fractie is blij met de versnelde uitrol van ledverlichting langs provinciale wegen. Het 
beschikbaar stellen van biodiversiteitsgelden laat zien dat duurzaamheid bij deze coalitie hoog in het 
vaandel staat. Het wegbelevingsonderzoek laat zien dat 88% tevreden is over vaar- en wegen. Bij het 
beeldkwaliteitsniveau rijst de vraag of een weg met de laagste kwaliteit de hoogste prioriteit krijgt. Bij de 
keuze voor elektrisch of gewoon snelfietsen voor woon-werkverkeer speelt de kwaliteit van het wegdek 
een grote rol. Maakt het beeldkwaliteitsniveau verschil voor het fietscomfort, of maakt alleen het beeld het 
verschil? De heer Koerse informeert naar de voortgang van de pont bij Ilpendam.

Bij interruptie verwijst de heer Hollebeek (PvdD) naar de oproep van de PvdD en GL in december 2018 om 
het beeldkwaliteitsniveau aangaande zwerfvuil te verhogen naar A+. Is GL echt content met de status quo, 
of had de fractie gehoopt op meer ambitieus handelen?

De heer Koerse (GL) begreep dat het niveau nu hoger is dan het tot nu toe was.

De heer Terwal (VVD) zegt dat de bereikbaarheid van de provincie met keuzevrijheid voor iedere Noord-
Hollander om gebruik te maken van het vervoermiddel naar zijn of haar wens van groot belang is. Om dit 
te waarborgen is een goede infrastructuur onmisbaar, voor de fiets, bus en de auto. De VVD is verheugd 
om te lezen dat na inspectie de beeldkwaliteit van het areaal aan infrastructuur voldoet aan het door 
Provinciale Staten vastgestelde kwaliteitsniveau. Uit onderzoek blijkt dat 88% van de gebruikers tevreden 
is. Complimenten dus voor de medewerkers van Beheer en Onderhoud.
Het NIKG schetst een beeld alsof de infrastructuur bij ‘de buren’ beter is. Waarom hanteert Provincie 
Noord-Holland het beeldkwaliteitsniveau C voor overige wegen? In sterkere mate geldt dit voor de 
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vaarwegen en oevers, waarvoor niveau C/D wordt gehanteerd. D wordt gekwalificeerd als gevaarlijk of 
onbruikbaar. Dit staat haaks op de provinciale ambitie om meer goederenvervoer per water te laten 
plaatsvinden. Kan het ambitieniveau op termijn naar boven worden bijgesteld? De VVD snapt dat het geld 
kost. Om van C naar niveau B te gaan, betekent een verhoging van het jaarlijks normbudget van 115,8 
miljoen euro naar 126,4 miljoen euro. Dit extra budget moet toch te vinden zijn? 
De VVD plaatst een kanttekening bij de duurzaamheidsmaatregelen binnen infraprojecten, waarvoor 
middelen voor 2021-2023 vrijgespeeld worden in de eerste begrotingswijziging van komend jaar. Dit 
dient te gebeuren door een herschikking binnen de huidige ruimte voor infraprojecten. Wat bedoelt het 
college hiermee? Verduurzaming van infrastructuur mag niet ten koste gaan van de aanleg van nieuwe 
infrastructuur ter verbetering van de bereikbaarheid en doorstroming.

De heer Dessing (FvD) bedankt voor het leesbaar en overzichtelijke document. In de komende 10 jaar is 
een piek in uitgaven te verwachten. Wordt het bedrag voor minder uitgaven gereserveerd voor later als die 
uitgavenpiek na 10 jaar komt? FvD is geen voorstander van de reservering van 2,5 miljoen euro voor CO2-
reductie als doel op zich. CO2-reductie als een bijkomend restproduct is natuurlijk altijd goed, maar om 
daarvoor apart 2,5 miljoen euro te reserveren dat ziet de fractie niet zitten. 
De vervanging van ledverlichting gaat circa 7 miljoen euro kosten. De heer Dessing snapt dat daarmee een 
besparing wordt gerealiseerd. Echter, de terugverdientijd is 10 jaar. Is het niet beter om een uitgespreide 
investering bij reguliere vervanging te doen? De investering wordt dan uitgespreid over een aantal jaren.
FvD kan zich vinden in de hoofd beslispunten van de NIKG. Betreffende het handhaven van het 
beeldkwaliteitsniveau sluit de heer Dessing zich aan bij de opmerking van de VVD. Bij vaarwegen kan het 
beeldkwaliteitsniveau beter, maar in het algemeen is FvD tevreden met het beeldkwaliteitsniveau.

De heer Steeman (D66) sluit zich aan bij alle complimenten. D66 is inhoudelijk blij met de inzichten die de 
NIKG geeft.
Wat het lastig maakt bij de kwaliteitskeuzes is dat het om een zeer grove benadering gaat van de 
verschillende arealen. Tabel 8 op pagina 33 geeft een beperkt aantal keuzes. Dat maakt sturing door PS 
lastig. Is het mogelijk en wenselijk om Provinciale Staten meer keuzeruimte te geven?
D66 ziet de inzet van het college op snelfiets- en doorfietsroutes graag tegemoet. Kwaliteitsniveau A moet 
daar minimaal het streven dan wel het minimale niveau zijn.  
D66 is het in beginsel eens met de voorgelegde besluiten, maar gaat graag in gesprek met het college 
over meer keuzemogelijkheden voor de kwaliteit van het areaal infrastructuur. Als nog keuzes te maken 
zijn, kunnen die dan nog worden meegenomen in de begroting?

Mevrouw Kuiper (CDA) heeft ook geconstateerd dat een belangrijk voorstel in de NIKG is om de huidige 
kwaliteitsniveaus te handhaven. Dat is een terecht voorstel. 88% van de gebruikers is tevreden over de 
wegen en fietspaden. Dat is een compliment waard aan iedereen die daaraan een bijdrage levert.
Het CDA vindt de NIKG een helder stuk. Heel goed dat wijzigingen of aanscherpingen inzichtelijk zijn 
gemaakt en welke kosten daarmee gepaard gaan. De fractie is tevreden dat technische vragen helder zijn 
beantwoord.
Naar aanleiding van de uitvraag voor verkeersmanagement als service blijkt dat negen gemeenten 
daarmee doorgaan en dat andere gemeenten er gebruik van willen maken. Heeft de gedeputeerde het idee 
of het inderdaad een succes wordt?

De heer Hollebeek (PvdD) sluit zich aan bij de opmerking van de heer Steeman over de 
keuzemogelijkheden bij doorfietsroutes. 
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In december 2018 is een motie van PvdD, GL, D66 en CU aangenomen over zwerfafval. Toen is gesteld dat 
het verhogen van het beeldkwaliteitsniveau voor zwerfvuil bij een nieuwe versie van de NIKG aan de orde 
kon zijn. De heer Hollebeek leest niet in het stuk dat ook daadwerkelijk een verhoging van het 
kwaliteitsniveau gaat plaatsvinden. Is ervoor gekozen om het te laten wat het was? In het laatste geval 
overweegt de PvdD een motie in te dienen om hier verandering in te brengen.

Bij interruptie verwijst de heer Koerse (GL) naar pagina 41 voor de onderbouwing. Er is 1,15 miljoen euro 
extra nodig om de kwaliteit op het hoogste niveau te krijgen.

De heer Hollebeek (PvdD) vroeg om die reden of de mogelijkheid er is om ruimte te creëren voor het 
verhogen van het kwaliteitsniveau. Daarover gaat de PvdD graag in gesprek. Een motie wordt alvast 
aangekondigd.
Slechts tien kilometer van 246 kilometer oever is natuurvriendelijk ingericht. Is de ambitie er om deze 
schamele 4% te verhogen?

De heer Klein (CU) meldt dat de CU-fractie de eisen aan moderne fietspaden graag terugziet in de NIKG. 
De gedeputeerde heeft dit al min of meer toegezegd. De heer Klein sluit zich aan bij de vragen van de heer 
Terwal over het kwaliteitsniveau voor vaarwegen: CU pleitte er al eerder voor om dat op een hoger niveau 
te stellen.

Mevrouw Alberts (SP) zegt dat de SP het grotendeels eens is met de voordracht. De fractie sluit zich bij de 
vragen van de VVD, D66 en de PvdD over het onderhoudsniveau, de kosten daarvan en 
keuzemogelijkheden.
Op pagina 4 van de voordracht staat dat voor duurzaamheidsambities de middelen van 2021-2023 
vrijgespeeld worden middels de eerste begrotingswijziging 2021. Dat dient te gebeuren door herschikking 
binnen de huidige ruimte voor infrastructurele projecten. Voor overige beleidsambities geldt een andere 
positie. In de Kaderbrief worden jaarlijks de extra kosten van die overige beleidsambities aan de Staten ter 
besluitvorming voorgelegd. Mevrouw Alberts had verwacht dat het andersom zou zijn en dat voor 
duurzaamheidsambities apart extra middelen worden gezocht en voor overige beleidsambities binnen het 
budget wordt gezocht. Kan de gedeputeerde dit nader toelichten? De SP is het geheel eens met de 
duurzaamheidsambities, waaronder CO2-reductie. Als daar nu op wordt bezuinigd dan volgen er straks 
heel veel extra kosten.

De heer Muurlink (PvdA) vertelt dat de PvdA keek of de provincie voldoende invulling geeft aan haar taak 
om het provinciaal areaal goed te onderhouden. Het niveau van onderhoud is belangrijk. De provincie 
loopt in de pas bij andere provincies. Als naar een hoger niveau A wordt gegaan dan betekent dat 30 
miljoen euro extra aan normbudget. 88 % is tevreden, met zoals het er nu bij ligt. Het tweede 
aandachtspunt voor de PvdA is of het onderhoudsniveau van wegen en fietspaden ook in de toekomst 
gewaarborgd blijft. Daar zitten onzekerheden en zorg bij de PvdA. De onzekerheid zit in de financiële 
gevolgen van het stikstofdossier, maar ook nieuwe ontwikkelingen zoals snelfietsroutes en de kosten die 
daarmee zijn gemoeid.  Het zorgpunt van de PvdA betreft de toename van de vervangingskosten over 10 
jaar. Daarvoor wordt op dit moment niet gespaard.
De PvdA kan instemmen met de NIKG, maar gaat graag het gesprek met het college aan over twee 
onderwerpen. Wanneer is er meer duidelijkheid over de noodzakelijke budgetten vanwege het 
stikstofdossier en de kostenstijging die hiervan het gevolg is? Deelt het college de zorg van de PvdA over 



4 | 6Advies aan PS | 

de stijging van de vervangingsinvestering over 10 jaar? Hoe wil het college hiermee omgaan, zodat de 
wegen en fietspaden goed onderhouden blijven? 

De heer Deen (PVV) geeft aan dat de PVV kan instemmen met de meeste zaken. De fractie heeft moeite 
met de voorgenomen duurzaamheidsambities die voor 2030 zouden moeten aansluiten bij het onderhand 
op losse schroeven staande Klimaatakkoord van Parijs en het Nationale Klimaatplan. Voor de invulling 
hiervan wordt een indicatief bedrag van circa 2,5 miljoen euro voor de komende jaren voorzien. Dat is wat 
de PVV betreft weggegooid geld. De energiebesparingsprojecten inzake Ledverlichting ondersteunt de PVV 
wel, niet vanwege de aan alle kanten rammelende klimaatverhalen, maar vanwege de kostenbesparing die 
dit op termijn oplevert en het feit dat het voor minder afval zorgt. De PVV kan instemmen met het 
voorliggend besluit, behoudens onderdeel B.

Gedeputeerde Olthof bedankt voor alle complimenten. Hij brengt ze over naar de organisatie. 
Op dit moment wordt voor zwerfvuil het kwaliteitsniveau B van de naastgelegen weg gehanteerd. Als dat 
niveau naar A moet worden getild dan kost dat 700.000 euro per jaar. Dat zijn keuzes. Gelet op andere 
ambities is het de vraag of die uitgaven gedaan moeten worden. Kwaliteit B niveau is prima, maar het is 
aan Provinciale Staten. Als het naar een ander niveau zou moeten dan is de begroting een mooi moment 
om 700.000 euro ergens vandaan te halen. Alles op het hoogste niveau brengen brengt veel werk met zich 
mee voor de organisatie. Integraal is gesteld dat voor stroomwegen niveau B en voor andere wegen niveau 
C geldt. Zwerfvuil is daaraan gekoppeld. Niet elke weg zal exact dezelfde kwaliteit hebben, maar niveau B 
is wel het uitgangspunt waarlangs wordt gewerkt. 

Bij interruptie merkt de heer Hollebeek (PvdD) op dat zijn vraag niet is om alles naar niveau A te brengen. 
Een lichte verbetering aanbrengen, kost wellicht een fractie van genoemde 700.000 euro.

Gedeputeerde Olthof legt uit dat 0.7 miljoen euro nodig zou zijn om alles op het hoogste kwaliteitsniveau 
te krijgen. Het klopt dat er variaties in kwaliteitsniveaus van wegen zitten.

Bij interruptie vraagt de heer Klein (CU) of het mogelijk is om het kwaliteitsniveau van zwerfafval los te 
koppelen van het onderhoud van de weg.

Gedeputeerde Olthof antwoordt dat dit kan. Dat kost 700.000 euro per jaar. 
Bij Beeldkwaliteitsniveau A rijdt men bii wijze van spreken over een biljartlaken en op B-niveau is er af en 
toe ‘een hobbeltje’.  
Over het pontje bij Ilpendam had de gedeputeerde contact met de wethouders van de gemeenten 
Landsmeer en Waterland. Vervolgens heeft hij contact gezocht met de VRA en Rijkswaterstaat. Op 
28 oktober 2020 vindt overleg plaats met alle partijen. Het is nog onduidelijk wie verantwoordelijk is voor 
het pontje. Het pontje is formeel nooit overgedragen van Rijkswaterstaat aan de provincie of een andere 
partij. De oevers aan beide zijden zijn van twee verschillende gemeenten.
Op basis van inschatting aan de voorkant en feitelijk op basis van inspecties wordt besloten welk 
onderhoud of vervangingsinvestering prioriteit heeft. Veiligheid is de hoogste prioriteit. 
Van C naar B voor wegen gaat over 10 miljoen euro. Dat is een structureel bedrag. Waarom zou nu naar 
een hoger niveau worden gegaan als gebruikers van de infrastructuur heel tevreden zijn?
De duurzaamheidsambities stonden in het overzicht van ambities waarvoor volgende jaar ruimte moet 
worden gevonden. Die zouden in de begroting voor volgend jaar meegenomen kunnen worden. Aangezien 
het een prioriteit betreft binnen het coalitieakkoord is voor de korte termijn binnen dit programma ruimte 
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gezocht. Binnen enkele jaren moet er wel een structurele oplossing komen voor de  lange termijn. Het zal 
niet ten koste gaan van voor ogen liggende infraprojecten. Het is ‘even’ een herschikking binnen de 
reserves. Het leidt niet tot projecten die niet doorgaan. 
Het bepalen van het beeldkwaliteitsniveau van vaarwegen is complex. Bijvoorbeeld kunstwerken hebben 
hetzelfde niveau als de weg. Bij bermen en oevers geldt veiligheid. Veel vaarwegen grenzen aan weiland. 
De oever kan afkalven. Het afkalven wordt aangepakt, maar de oever hoeft niet aan B niveau. D-niveau is 
prima voor daar waar niemand komt. Het bepalen van het niveau is maatwerk, afhankelijk van de situatie 
en in welk vak de vaarweg zich bevindt. 

Bij interruptie geeft de heer Terwal (VVD) in overweging om op termijn toe te werken naar C, waar nu D 
staat. Het woord ‘gevaarlijk’ bij niveau D hoort niet terug te komen in het kwaliteitsniveau zoals 
Provinciale Staten dat zouden willen. 

Gedeputeerde Olthof vraagt of uiteindelijk niveau C moet worden nagestreefd op een plek waar nooit 
iemand komt. In natuurgebied of weiland is de veiligheid niet in het geding. Moet je die extra investering 
doen? De gedeputeerde komt nog terug op hetgeen de heer Terwal in overweging geeft.

Over 10 jaar valt een piek te verwachten in vervangingsinvesteringen. Zie het advies van Rekenkamer. Alle 
collegeperiodes moeten die uitgaven zijn gedekt. Het normbudget voor vervangingsinvesteringen en 
onderhoud is 105 miljoen euro totaal. In de begroting zal ruimte gecreëerd moeten worden om de stijging 
van de kapitaalslasten over tien jaar op te kunnen vangen. Voor beheer en onderhoud zijn er ook pieken. 
Daarvoor is een egalisatiereserve. 
Ledverlichting is een investering die in 15 jaar wordt afgeschreven. Het levert uiteindelijk een besparing 
op. Bij regulier onderhoud wordt alles vervanging door led. Voor 7 miljoen euro moet nog dekking worden 
gevonden. 
Bij INHI komt het Perspectief Fiets terug. Dan kan met elkaar worden gekeken welke keuzes te maken zijn. 
Te denken valt aan het nastreven van verschillende kwaliteitsniveaus. De gedeputeerde geeft mee om te 
kijken naar de ambities op de langere termijn en hoe dat fietspad van de toekomst eruit moet zien. Dan 
wordt ook gekeken hoe de Staten in positie worden gebracht om die keuzes te maken.
De gedeputeerde kan niet toezeggen dat vooruitlopend op het INHI bij het aanleggen of verbeteren van 
fietspaden al een hoger kwaliteitsniveau wordt nagestreefd. Dat heeft budgetconsequenties. Zonder 
besluit kan geen ander niveau worden toegekend. D66 wil voor een deel van het areaal een differentiatie 
aanbrengen. De fiets komt nog regelmatig terug. Enkel het besluit om van B naar A te gaan maakt niet het 
verschil. Er zijn belangrijke kwalificaties van een fietspad om meer mensen op de fiets te krijgen. De 
gedeputeerde is blij dat de fietsinfra zoveel aandacht heeft. Niveau B is ooit het besluit geweest van de 
Staten. Het college praat graag verder over de toekomstige ontwikkelingen van fietsinfrastructuur.
Provincie Noord-Holland is trekker van het landelijk traject Verkeersmanagement as a service. Een 
verkeerscentrale vraagt onderhoud en vervanging. Dat vraagt technische expertise. Wat zijn de 
voorwaarden voor een verkeerscentrale? Wordt het verkeersmanagement door een andere partij gedaan of 
wordt het in eigen hand gehouden? Al die voorwaarden worden beschreven, net als werkzaamheden voor 
andere partijen. 

De komende tien jaar vindt een areaal uitbreiding van natuurlijke oevers plaats.
De PvdA heeft zorgen over de kwaliteit in de toekomst. Die staat niet ter discussie. Voor de komende 8 
jaar zijn voldoende middelen voorhanden. Wel zij er onzekerheden door Corona en stikstof en de 
ontwikkeling van de kapitaalslasten. De meerkosten zijn nog niet in beeld. Het borgen van de kwaliteit van 
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infrastructuur, het doen van investeringen in infrastructuur en de financiering daarvan zijn een punt van 
aandacht. 
De NIKG wordt voor meerdere jaren vastgesteld. Als er een beter beeld is van wat stikstof met de kwaliteit 
doet dan wordt dat tussentijds gedeeld met de Staten. Het college hoopt in 2021 een beter beeld te 
kunnen geven. 
Bij de NIKG gaat het over het onderhoudsniveau. De wegen hebben een niveau B. Als er een nieuw fietspad 
komt dan is het A-niveau. Als het gaat over onderhoud en beheer dan wordt niet direct in actie gekomen 
als er een hobbel is. Bij niveau A zal die inspanning wel eerder worden verricht. Het beeld dat is ontstaan 
dat bij de aanleg al niveau B wordt nagestreefd dat wil de gedeputeerde weerleggen.

Tweede termijn:

De heer Koerse (GL) zegt dat de zorg van GL vooral betrekking heeft op plekken waar het kwaliteitsniveau 
op C of D is bepaald. GL krijgt graag een beter beeld van de betekenis van dit niveau op waterwegen. De 
kades zijn ook van belang op plekken waar niet iedereen komt.
Voor het omhoog brengen van het beeldkwaliteitsniveau van zwerfvuil zal een structurele dekking in de 
begroting moeten worden gezocht.

De heer Steeman (D66) verwijst naar zijn eerdere opmerking over differentiatie, waarbij werd ingezoomd 
op de fietsinfrastructuur. De opmerkingen waren echter breder dan fietsinfrastructuur. D66 voert bij de 
INHI ook graag de discussie over differentiatie van andere wegen dan alleen fietspaden. 
D66 overweegt of bij de behandeling van dit stuk of bij de begroting iets te doen met nastreven van een 
hoger kwaliteitsniveau voor wegen.

De voorzitter concludeert dat de voordracht als bespreekstuk kan worden doorgeleid naar PS van 9 
november 2020.


